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Vážení občané, 
vítám vás v  novém roce 

2022 a  jsem moc ráda, že  jste 
si  našli volnou chvilku mezi 
jarními pracemi na  vašich 
zahrádkách a strávíte ji ve spo-
lečnosti našeho čtvrtletníku. 
Na úvod bych si dovolila uvést 
několik statistických údajů naší 
obce, protože minulý rok byl, 
co  se  týče demografického 
vývoje, velmi ojedinělý. K  1. 1. 
2022 evidujeme v naší obci cel-
kem 275 obyvatel, z  toho 122 
mužů, 118 žen a 35 dětí. V roce 
2021 zemřeli 3 naši občané, 
narodily se 2 děti, a  tak je  ten 
výrazný nárůst v počtu obyva-
tel naší obce dán především 
nově přistěhovanými občany, 
kterých bylo za  rok 2021 neu-
věřitelných 16. 

S  vydáním kulturního 
kalendáře pro letošní rok jsme 
nepospíchali záměrně. Před-
pokládali jsme, že se ani s pří-
chodem nového roku komplet-
ně nezbavíme situace kolem 
COVID-19, ze které jsme všichni 
již vyčerpaní, unavení a mnoh-
dy i zmatení. V tu dobu však asi 
nikdo z nás netušil, že se může 
stát něco ještě mnohem horší-
ho, než je  pandemie. Myslím, 
že ozbrojený konflikt na Ukraji-
ně překvapil nejednoho z nás, 
a i zastupitelstvo obce Siřejovi-
ce se rozhodlo na vzniklou situ-
aci reagovat konkrétními činy, 
a  to  přímou finanční pomocí 
konkrétním uprchlíkům. 

Náš společný kulturní 
život v  obci chceme nastarto-
vat postupně spolu s  přibý-
vajícími slunečními paprsky 
a  teplými dny. A  jelikož byla 
kultura v  posledních letech 
poměrně omezená, rozhodli 
jsme se společenský život obo-
hatit především v měsíci červ-
nu, než se  všichni rozjedeme 
do  nejrůznějších koutů světa 
a  České republiky na  prázdni-
ny. Červnový program jsme tak 
rozšířili o  víkendové táboření 
na dětském hřišti a čtvrtý červ-
nový víkend se naší obcí roze-
zní zvuky harmonik. Věříme, 
že jsme se alespoň trochu tre-
fili do vašeho vkusu, a rádi vás 
přivítáme na  nějaké z  našich 
nabízených kulturních akcí.
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Výměna laviček v aleji u hřbitova
Alej neboli stromořadí je označení pro řadovou výsadbu stro-

mů. Zpravidla se  jedná o skupiny stromů vysazené v určité linii 
a obvykle v pravidelných rozestupech. Téměř vždy se také jedná 
o doprovodný prvek vodních toků, hranic pozemků nebo doprav-
ních komunikací. 

V  minulosti bývaly velmi často aleje vysazovány na  pří-
kaz šlechty, respektive z  popudu majitelů jednotlivých panství 
a  jejich význam nastal v ČR především v období baroka při bu-
dování nových, tzv. císařských silnic. Stromy totiž vytvářely sou-
vislý stín, který pak zvyšoval pochodovou aktivitu vojsk a tažnou 
sílu zvířat. Aleje však měly a mají svůj velký význam i v zimních 
měsících, kdy ukazují trasu skrz cestu zavátou sněhem. 

Tu  naši lipovou alej, která lemuje cestu ke  hřbitovu, ale 
ve  skutečnosti netvoří jenom lípy. Najdeme tu  totiž kromě 
zástupců lípy velkolisté (Tilia platyphyllos) a  lípy malolisté, též 
nazývané také lípa srdčitá (Tilia cordata), ještě další druhy dře-
vin jako břízu bělokorou (Betula pendula), javor mléč (Acer plata-
noides) a  jírovec maďal (Aesculus hippocastanum). Ze známých 
pramenů je možné doložit, že lípy byly přivezeny ze zahradnické 
školky Molitorov. Důvody namíchání různých druhů dřevin bohu-
žel nevíme a lze se jen domnívat, že důvodem mohla být náhrada 
uschlých dřevin. Zato velmi přesně víme, jak právě tato naše alej 
vznikala. Trvalo totiž dlouhých deset let, než se ji podařilo zalo-
žit. Původně zde byly v  roce 1935 vysázeny ořešáky, které ale 
postupně uschly a  až  v  září roku 1946 bylo následně na  návrh 
předsedy hřbitovní komise rozhodnuto o kompletní úpravě cesty 
ke  hřbitovu a  vysázení stromů nových. V  kronice obce je  také 
možné dočíst se  o  dobrovolnické práci s  tímto spojené, která 
čítala 138 hodin. 

Lipová alej už  prostě tak nějak k  naší obci patří. Je  úžasná 
nejen při plném květu a  vůni na  jaře, ale i  v  letních měsících, 
kdy vytvářejí zeleně olistěné mohutné koruny zdejších stromů 
jedinečné klima a  tolik potřebný stín. Nejkrásnější je však naše 

alej na podzim, když listy stromů zezlátnou, posupně opadávají 
a na zemi vytváří koberec plný nejrůznějších barev. Je to zkrátka 
jedinečné místo, kam chodí spousta z nás v  tichosti přemýšlet, 
odpočívat a nebo třeba meditovat. 

Jistě jste zaznamenali v prostoru lipové aleje zvýšený pohyb 
pracovníků obce. Bylo totiž zjištěno, že  lavičky, které by  samy 
o  sobě ještě nějakou dobu na  svém místě vydržely, začína-
jí zarůstat do  kůry stromů, umístěných v  jejich těsné blízkosti. 
A aby nedocházelo k deformacím kmenů a tím i ke znehodnocení 
stromů, je bezpodmínečně nutné lavičky odstranit. Omlouváme 
se tak občanům za dočasné nepohodlí. V nejbližší době pro vás 
budou k dispozici nové lavičky, které budou opět lákat k příjem-
nému posezení. 

Rozšíření dálničního odpočívadla dálnice D8 – Siřejovice vlevo
V  lednu 2022 rozhodl odbor životního prostředí Krajského 

úřadu Ústeckého kraje, že záměr „Rozšíření odpočívky D8 Siře-
jovice vlevo“ nemá významný vliv na  životní prostředí a  nebu-
de posuzován podle zákona č. 100/2001 Sb. o posuzování vlivů 
na životní prostředí a o změně některých zákonů, ve znění poz-
dějších předpisů. S  tímto rozhodnutím se  ale neztotožňujeme, 
a proto jsme proti tomuto rozhodnutí podali odvolání. Obáváme 
se, že záměr bude mít negativní vliv na život v naší obci. Dojde 
k  dalšímu nárůstu hlukové zátěže a  znečištění ovzduší, přede-
vším pak částicemi polétavého prachu. Území obce Siřejovi-
ce je  již nyní nadměrně zasaženo hlukem a emisemi z provozu 
na komunikaci II/247 a dálnici D8. Jakékoliv další zvýšení těchto 
vlivů považujeme za velmi závažné. V tomto ohledu pak není klí-
čový konkrétní příspěvek zatížení projednávaného záměru, ale 
situace v  území ve  svém souhrnu. Pokud tedy záměr přinese 
další zátěž do již nyní podstatně zatíženého území, což je z před-
ložené rozptylové studie zřejmé, jedná se o ovlivnění závažné. 

Dle našeho názoru se oznamovateli nepodařilo ve  zjišťova-
cím řízení prokázat žádný převažující veřejný zájem na realizaci 
odpočívadla v tomto konkrétním místě a rozsahu. Realizací zámě-
ru by  ale došlo ke  zpochybnění a  znehodnocení závazné části 
územního plánu obce Siřejovice, rozvojové strategie a  k  nega-
tivnímu zásahu do  dalšího života v  obci. Záměr jde zcela proti 
stávajícímu a v územním plánu stanovenému funkčnímu využití 
ploch – zemědělský půdní fond – orná půda. Ochrana nezasta-
věného území by ale měla být vždy veřejným zájmem a jedním 
z cílů podle § 18 odst. 4 zákona č. 183/2006 o územním plánování 
a stavebním řádu, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „staveb-
ní zákon“). Předložený záměr nechrání krajinu jako podstatnou 
složku prostředí života obyvatel a nezajišťuje ochranu nezasta-
věného území a nezastavitelných pozemků. V tomto konkrétním 
místě a rozsahu neexistuje žádný převažující zájem na realizaci 
rozšíření odpočívadla, neboť jak zpracovatel v oznámení uvedl: 
„Nedostatek parkovacích míst je na celé dálnici D8.“

Co je tedy přesně záměrem Ředitelství silnic a dálnic ČR v této 
lokalitě? Ve stávající podobě je v levé části dálničního odpočívadla 
umístěno 101 míst pro osobní automobily a  20 míst pro auto-

mobily nákladní. Při přepočtu na ekvivalent OA se  jedná o 244 
míst umístěných na ploše 1800 m2. Nyní už víme, že realizovatel-
ná je pouze varianta rozšíření odpočívadla V2, která počítá s 86 
místy pro osobní automobily, 73 místy po nákladní automobily 
a 4 místy pro autobusy. Při přepočtu na ekvivalent OA se jedná 
o dalších 616 míst. 

I toto je důvod, proč s rozšířením dálničního odpočívadla nesouhlasíme.

Hornická činnost v jižní části ložiska Úpohlavy - Chotěšov
Ministerstvo životního prostředí 

(dále jen „příslušný úřad“) zahájilo řízení 
ve věci posunu hornické činnosti do jižní 
části ložiska Úpohlavy – Chotěšov v květ-
nu 2021. Závěr zjišťovacího řízení byl 
vydán o  dva měsíce později a  příslušný 
úřad konstatoval, že záměr “Hornická čin-
nost v jižní části ložiska Úpohlavy - Chotě-
šov” náleží do kategorie záměrů povinně 
posuzovaných v  celém procesu posu-
zování vlivů na životní prostředí a veřej-
né zdraví podle zákona č. 100/2001 Sb., 
o  posuzování vlivů na  životní prostředí 
a o změně některých souvisejících záko-
nů. Povinností oznamovatele (LAFARGE 
Cement, a.s. Čížkovice) tak bylo zpraco-
vání dokumentace EIA, která měla přede-
vším zohlednit a vypořádat všechny rele-
vantní požadavky a připomínky uvedené 
v  doručených vyjádřeních. Zároveň bylo 
oznamovateli uloženo zpracovat biologic-
ké hodnocení lokality, dále rozptylovou 
studii a  zejména konkretizovat, při jaké 
úrovni snížení hladiny podzemní vody 
ve studních nebo při jakém snížení vydat-
nosti studní vlivem těžby, budou prove-
dena jaká konkrétní nápravná či kompen-
zační opatření. 

Veřejné projednání záměru se  usku-
tečnilo v  lednu 2022. Předmětem veřej-
ného projednání bylo představení zámě-
ru, dokumentace a seznámení veřejnosti 
s  vyjádřením dotčených územně samo-
správních celků a  dotčených orgánů 
státní správy. Následovat bude vydání 
závazného stanoviska příslušného úřadu 
k  posouzení vlivů provedení záměru 
„Hornická činnost v  jižní části ložiska 
Úpohlavy – Chotěšov“ na životní prostře-
dí, které bude vydáno na  základě doku-
mentace, vyjádření k  ní  uplatněných, 
posudku této dokumentace a závěrů vze-
šlých z veřejného projednání. 

Zásoby výhradního ložiska Úpohlavy 
– Chotěšov jsou v  celém rozsahu pokry-
ty třemi dobývacími prostory Úpohlavy, 
Úpohlavy I  a  Chotěšov, které na  sebe 
plošně navazují a pokrývají celou plochu 
výhradního ložiska vápenců. V  severo-
západní a  severovýchodní části ložiska 
jsou zásoby vápence vytěženy a  probí-
hají zde rekultivační práce. V  současné 
době probíhá hornická činnost ve střední 
oblasti východní části ložiska, a to podle 
Plánu otvírky, přípravy a dobývání lomu 
Úpohlavy z  roku 2004. Životnost zásob 
je  v  rámci tohoto povolení odhadována 
ještě na 5 let. V nově projednávané jižní 
části ložiska zbývá 30 980 069 tun vytě-
žitelných zásob, z  toho 25 526 616 tun 
cementářské suroviny a  5 453 453 tun 
vápenců na  odsiřování. Uvedené množ-
ství suroviny bude vytěženo za cca 20 let, 
což představuje roční těžbu ve  výši cca  
1 500 000 tun a  jedná se  tak o  stejný 
objem roční těžby jako v současné době. 
Nicméně dotěžení surovin se bude více-
méně odvíjet i  od  poptávky a  při maxi-
málním objemu těžby se  její ukončení 
předpokládá přibližně v roce 2042. Sana-
ce a rekultivace pak bude ukončena nej-
dříve za  3 roky po  ukončení těžby, tedy 
v roce 2045. 

Vzhledem k tomu, že se těžba postup-
ně přesune z katastru naší obce, nepřed-
pokládá oznamovatel, že  by  se  její vliv 
u  nás ještě projevil. I  nadále ale budou 
v katastru obce Siřejovice monitorovány 
potenciální vlivy těžby. Jsme rádi za  to, 
že je centrální část naší obce od dobýva-

cího prostoru vzdálena vzdušnou čarou 
cca 1,5 km, a  nemusíme tak řešit vliv 
odstřelu hornin na  statiku nemovitostí, 
jako je  tomu v  sousedních Vrbičanech, 
kde je  těžba od  obce vzdálena cca 300 
metrů.

NoViNky z obCe



oDpaDy

odpadové hospodářství obce Siřejovice a novela zákona o odpadech platná od 1. 1. 2021
Jakákoliv lidská činnost po sobě zanechává negativní dopad – 

odpad. Odpady vznikají v průmyslu, ve stavebnictví, zemědělství, 
lesnictví, dopravě a v neposlední řadě i při běžné činnosti člově-
ka ve společnosti. A právě veškerý odpad vznikající při činnosti 
fyzických osob na  území obce definuje zákon o  odpadech jako 
odpad komunální. Jedná se o všechen směsný a  tříděný odpad 
z domácností, zejména papír, sklo, kovy, plasty, biologický odpad, 
dřevo, textil, odpadní elektrická a elektronická zařízení, baterie, 
akumulátory a objemný odpad, především pak matrace a náby-
tek. 

Povinností obce je přebrat veškerý komunální odpad vznika-
jící na jejím území při činnosti fyzických osob, s výjimkou odpadů 
vznikajících při činnosti osob právnických. Původcem komunál-
ních odpadů se  pak obec stává v  okamžiku, kdy fyzická osoba 
odloží odpady na  místo obcí k  tomu určeném. V  tomto směru 

se tak na obec vztahují i povinnosti určit místa, kam mohou fyzic-
ké osoby komunální odpad odkládat.

Určitým návodem, jak nakládat s  odpadem, který vznikl 
na území obce, je obecně závazná vyhláška o stanovení systému 
shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňo-
vání komunálních odpadů. Ta naše byla aktualizována v březnu 
tohoto roku s číslem 1/2022. Důvodů, proč byla vyhláška aktu-
alizována, je  hned několik. Tím prvním je  rozšíření obecního 
systému nakládání s odpady o možnost odkládání vysloužilých 
elektrozařízení a baterií. Nádoba na tento druh odpadu je umís-
těna v  budově obecního úřadu a  odkládat zde můžete drobná 
elektrozařízení jako jsou telefony, baterie, klávesnice, CD a DVD, 
kalkulačky, hračky, nářadí, toustovače, fény a  zářivky. Dalším 
přínosem aktualizace vyhlášky je pak možnost zapojení právnic-
kých osob do obecního systému odpadového hospodářství. 

produkce odpadu v obci Siřejovice v roce 2021

přehled příjmů a výdajů za rok 2021 v rámci odpadového hospodářství obce Siřejovice

katalogové  
číslo odpadu

Název  
odpadu 

kategorie  
odpadu

produkce  
v tunách

produkce v kg  
na 1 obyvatele

200301 Objemný odpad O 14,5 54,7

200201 Biologicky rozložitelný odpad O 90,1 340

200307 Směsný komunální odpad O 57,9 218,4

200101 Papír a lepenka O 8,8 33,2

200102 Sklo O 3,3 12,4

200139 Plasty O 5,2 19,6

200125 Jedlý tuk a olej O 0,3 1,13

200140 Kovy O 0,4 1,5

170107 Směsi nebo oddělené frakce betonu, cihel O 6,5 24,5

170904 Směsné stavební a demoliční odpady O 1,8 6,8

Nebezpečný odpad N 0,53 2

Výdaje

Směsný komunální odpad 154 633 Kč

Objemný odpad 25 470 Kč

Stavební odpad 4 635 Kč

Bioodpad 49 350 Kč

Nebezpečný odpad 0 Kč

Elektroodpad 0 Kč

Textil 0 Kč

Jedlé tuky a oleje 500 Kč

Tříděný odpad (papír, plast, sklo, kovy) 134 185 Kč

Celkem 368 773 kč

příjmy

Bonusy za separaci – EKO-KOM 62 580 Kč

Celkem 62 580 kč

oddělené soustřeďované recyklovatelné složky komunálního odpadu
Novela zákona o  odpadech přinesla obcím nová pravidla, 

na která je nutné se postupně připravit. Obce totiž čekají třídi-
cí a  recyklační cíle, které jim mohou přinést nejen úspory, ale 
i pokuty. V tomto ohledu je klíčový rok 2025. Obec bude povinna 
zajistit, aby odděleně soustřeďované recyklovatelné složky 

komunálního odpadu tvořily v kalendářním roce 2025 a následu-
jících letech alespoň 60 %, v kalendářním roce 2030 a následují-
cích letech alespoň 65 %, a v kalendářním roce 2035 dokonce 70 % 
z celkového množství komunálních odpadů, kterých je v daném 
roce původcem.

podíl tříděných odpadů na celkovém  
množství komunálních odpadů

Z  grafu je  patrné, že  odděleně soustřeďované recyklovatelné slož-
ky komunálního odpadu se  v  naší obci pohybují na  úrovni okolo 
pouhých 40 % z  celkového množství komunálních odpadů, kte-
rých je obec Siřejovice v letech 2019 a 2021 původcem. V roce 2025 
bychom měli dosáhnou úrovně 60 %. 

Množsví odpadů odpovídající sníženému  
poplatku za uložení na skládku

V roce 2021 bylo v naší obci trvale žijícími občany vyprodukováno 
72,4 t komunálních odpadů. Pouze 53 t (265 obyvatel x 200 t odpa-
du/rok na obyvatele) ale mohlo být uloženo na skládku za snížený 
poplatek 500 Kč/1 tuna. Zbytek, tedy 19,4 t (72,4 t - 53 t) již bylo 
uloženo za částku 800 Kč/1 tuna komunálního odpadu. 
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rok 2019 rok 2020 rok 2021  Požadované množství (tuny)
 Skutečné množsví (tuny) v obci Siřejovice

41

60

73,7

53

38

60

72,4

53

poplatek za uložení komunálního odpadu na skládku
Novela zákona o  odpadech také přinesla postupné navy-

šování skládkového poplatku za  uložení komunálního odpa-
du na  skládku, a  to  z  původních 500 Kč  až  do  výše 1850 Kč   
z 1 t uloženého odpadu pro rok 2029. Dopad růstu poplatku však 
byl zmírněn novou konstrukcí tzv. recyklační slevy, kterou obce 
získají automaticky, nezávisle na míře třídění. Sleva se bude odví-
jet od  množství skládkovaného odpadu a  podmínky se  budou 

postupně k roku 2030 zpřísňovat. Konstrukce slevy je nastavena 
tak, že v roce 2021 nebylo vyšším poplatkem obcím zpoplatněno 
200 kg komunálního odpadu/obyvatele, v roce 2022 se bude jed-
nat o 190 kg komunálního odpadu/obyvatele a tento limit bude 
nadále každoročně klesat o 10 kg komunálního odpadu/obyvate-
le až ke 120 kg komunálního odpadu/obyvatele v roce 2029. 

rok 2019 rok 2020 rok 2021  Požadovaná %
 Skutečná % - obec Siřejovice

 biologicky rozložitelný odpad

 směsný komunální odpad

 objemný odpad

 papír

 plasty

 směs cihel

 sklo

 směsné stavební a demoliční odpady

 kovy

 olej

0,5%

0,5%

1 %

2 %

3%

3%

rok 2012 rok 2013 rok 2014 rok 2015 rok 2016 rok 2017 rok 2018 rok 2019 rok 2020 rok 2021

Pro porovnání ještě uvádíme tabulku s produkcí směsného komunálního odpadu v obci Siřejovice v rozmezí let 2012–2021:

produkce směsného komunálního odpadu (tuny) v letech 2012–2021

40,4 37 39 40

50,4
57,9

27,8
23,9 23,7 24

30%

47%

8%

5%



Střípky z MŠ SiřejoViCe

Jsme moc rádi, že nám náš zřizovatel umožnil využívat během chladných podzimních 
a zimních měsíců ke sportování velkou zasedací místnost obecního úřadu. Sport totiž 
dětem přináší velké množství benefitů. Děti se  sportováním nejen baví, ale zvyšují 
si i sebevědomí a pilují své fyzické dovednosti a schopnosti. Zároveň aktivně tráví svůj 
volný čas a učí se, jak být součástí týmu a kolektivu.

Velkým zážitkem pro nás byla návštěva 
IQlandie v Liberci. Určitě se sem chceme 
znovu vrátit ... třeba na  výlet s  našimi 
rodiči.

Pravidelně navštěvujeme divadlo v Litoměřicích a v Mostě.

V zimě jsme si společně užívali sněhovou nadílku.

A vydařil se i únorový karneval.

Společné chvíle si užíváme i u nás ve školce, kde také sportujeme, 
připravujeme se na olympiádu, děláme pokusy a nebo si prostě 
jen tak hrajeme.

A díky hudebnímu pořadu „Ptačí sněm“ je pro nás hračka poznat 
ptáky našich lesů a polí. 

zeleň V obCi

Údržba v obci
V letošním roce jsme se při údržbě zele-

ně zaměřili i na plochy, které nedobrovolně 
slouží jako stanoviště k  odkládání odpadů. 
To, co  jsme zde po roce našli a samozřejmě 
odvezli k  následné likvidaci, opět předčilo 
naše očekávání. Téměř desítka plných igelito-
vých pytlů s komunálním odpadem, pneuma-
tiky a nesčetné množství lahví prostě jen tak 
vyhozených z  oken projíždějících aut. Větši-
ně z vás už jsme tak trochu napověděli. Ano, 
jedná se  o  lokalitu s  volně rostoucími keři 
bezu černého (Sambucus nigra) v zatáčce při 
výjezdu z naší obce, a  to ve  směru na Žele-
chovice. Co  dělat? Lokalita, která je  mimo 
obec, volně přístupná a  s  keři, které umož-
ňují perfektní úkryt pro ty, co potřebují vylo-
žit náklad s odpadem a nebýt při tom vidě-
ni, natož chyceni. Zvolili jsme proto postup, 
který se nám jevil jako jediné možné řešení. 
Všechny náletové dřeviny naši pracovníci 
prostě vyřezali. Pozemek byl ještě následně 
upraven a  my  pevně věříme, že  takto ote-
vřený prostor odradí všechny nenechavce 
s  odpadem prostě jenom proto, že  budou 
víc vidět. Čas ukáže, zda bude nutné použít 
to úplně poslední řešení, kterým je záznamo-
vý systém.

Další lokalita, kterou jsme se  rozhodli 
v  letošním roce upravit, byly keřové poros-
ty na  stráni u  hřbitova. Lokalita, ve  které 
se po vyřezání téměř všech náletových dře-
vin ukázalo, že  je  plná krásných stromů, 
které jen ve změti keřů neměly šanci zesílit. 
Samozřejmě bude ještě nutné překontrolo-
vat stav dřevin, které v  lokalitě ponecháme, 
ale už nyní je jasné, že zde převažují a budou 
zachovány především zástupci jasanu ztepi-
lého (Fraxinus excelsior). Ostatní dřeviny, 
jako švestky (Primus domestica) a  hlohy 
(Crataegus) jsou jednak vlivem škůdců ale 
i stáří ve velmi špatném stavu, a bude nutné 
je  odstranit. Většinu vyřezaných náletových 
dřevin bude možné zužitkovat štěpkováním, 
a  jelikož je  terén v  této lokalitě velmi svaži-
tý, dojde k vysvahování a kompletní úpravě 
celého prostoru.

Stromy
Co se týče zeleně v obci, i v letošním roce 

bude nutné zaměřit se na prořez velké části 
stromů. Týká se  to  především aleje okras-
ných hrušní (Pyrus sp.) v  ulici navazující 
na Hlubokou cestu a dále zástupců trnovníku 
akátu (Robinia pseudoacacia “Umbraculife-
ra”), což je kulovitě rostoucí forma v lokalitě 
u obchodu se smíšeným zbožím. Akáty jsou 
všeobecně v  našich podmínkách napros-
to spolehlivé stromy, které navíc dobře 
snáší městské a  znečištěné ovzduší. Jedná 
se o téměř bezúdržbové stromy, jejichž výška 
je obvykle ovlivněna tvarem roubování (od 2 
do 5 metrů), mají kompaktní a krásně kulo-
vitou korunu, kterou je ale nutné pravidelně 
tvarovat. Pokud se  nechají větve přerůst, 
jsou náchylné k praskání a vylamování. 



Větrný mlýn zděný holandský 
Méně zastoupený je  u  nás typ druhý - zděný větrný mlýn 

tvaru seříznutého kužele nebo válce s otáčivou střechou zvaný 
holandský. Tento typ mlýna se rozšířil a stal se typickým přede-
vším pro Holandsko. Na  naše území se  dostal pravděpodobně 
až v 18. století a vžil se pro něj místní název “holandský”. Jak již 
bylo uvedeno výše, jedná se o typ mlýna, který je zděný a k jeho 
stavbě se  používal především místní kámen. Na  zděnou část 
stavby je nasazena kuželová střecha, pro kterou je právě u toho-
to druhu mlýna typické její natáčení společně s lopatkami proti 
větru.

Kromě vzhledu se  holandské mlýny liší od  těch dřevěných 
i  výškovým uspořádáním mlecího zařízení. Důvodem je  přede-
vším samotný vstup do mlýna, provedený u zděné stavby na úrov-
ni přízemí využitého rovněž pro vnitřní vybavení. Ve zdivu mlýna 
bývaly vchodové otvory dokonce dva, a to pro případ, že se peru-
tě právě otáčí před jedním z nich. V přízemí se dále nalézá převod 
zajišťující pohon běhounu zdola, neboť mlýnské kameny s násy-
pným košem jsou umístěny v  prvním patře. Přístupnost patra 
je  zajištěna po  vnitřních schodech. Ve  druhém patře zděného 
mlýna holandského typu se nachází převod na svislou středovou 
hřídel a paleční kolo, zasahující z větší části do prostoru krovu. 
V krovu se nalézá rovněž vodorovná hřídel protažená střešním 
vikýřem vně stavby a opatřená čtyřmi lopatkami. 

V  následujících řádcích vás seznámí-
me s  posledním památkově chráněným 
objektem na území obce Siřejovice. Jedná 
se  o  krásný objekt původně větrného 
mlýna, který byl ve druhé třetině 19. sto-
letí novogoticky upraven a  sloužil jako 
lovecký zámeček. Je  to  úžasná stavba, 
pozůstatek stavební dokonalosti našich 
předků s jediným šrámem na kráse. Jedná 
se totiž o jeden ze 139 objektů na území 
Ústeckého kraje, který je  na  seznamu 
ohrožených památek.

Vyrobit si nástroj pro semílání mouky 
nepředstavovalo po  značnou část naše-
ho pravěku velkou námahu. Od  začátku 
neolitu, kdy se  na  našem území usídlili 
první zemědělci, až  do  doby, kdy tu  žili 
Keltové, se k mletí obilných zrn používala 
jednoduchá drtidla. Skládala se  ze  dvou 
částí, spodního kamene, neboli zrnotěr-
ky, která měla podobu ploché kamenné 
desky s  nahrubo osekanými hranami, 
zatímco horní kámen, tříč, byl opracova-
ný do  oválného či  kulovitého tvaru, aby 
dobře padnul do  ruky. Teprve na  přelo-
mu 5. a 4. století př. n. l. se na naše území 
začaly dostávat tzv. mlýnky řeckého 
typu. Spodní deska zůstávala stejná jako 
u  drtidla, zatímco druhá část se  promě-
nila a  tvořila vrchní desku s  násypným 
otvorem. Praktické pokusy mletí vedly 
k  závěru, že  účinnost tohoto mlýnku 
byla zhruba šestkrát vyšší oproti práci 
s drtidlem, ale jen poloviční oproti práci 

s  rotačním mlýnkem. A  právě rotač-
ním mlýnkem - tzv. “žernovem” - si  tak 
mletí mouky výrazně ulehčili Keltové. 
Žernov sestával ze  sady dvou mlecích 
kamenů tvaru válcovitých disků. Spodní 
kámen (ležák) byl pevný; horní kámen 
(běhoun) byl na  spodní kámen zabrou-
šen a na ležáku se otáčel podél osového 
čepu. Mlýnek se  roztáčel ručně, pomocí 
dřevěného kolíku zasazeného do otvoru 
na  obvodu běhounu. Výroba keltských 
rotačních žernovů nejprve probíhala 
většinou podomácku z místních surovin. 
Postupem času se ale rozběhla i speciali-
zovaná výroba kameníky. K nejvěhlasněj-
ším surovinám na výrobu žernovu patřil 
znělec z Kunětické hory a porfyr z Malých 
Žernosek, pro nějž je  archeologicky 
doložena kamenická dílna v  Lovosicích. 
A  právě od  zaměstnání obyvatel nebo-
li “žernovseků”, tedy těch, kteří sekali 
mlýnské kameny, lze odvodit i název obce 
Žernoseky. Ale to  už  jsme se  v  pátrání 
po historii mletí mouky dostali do katast-
ru úplně jiné obce. 

Postupem času byla při mletí obilí 
lidská síla postupně nahrazována. Nejpr-
ve silou zvířecí, ale poměrně velmi brzo 
byly na území nejstarších kultur v Egyptě 
a přední Asii k pohonu objeveny a využity 
další zdroje energie - voda a vítr. Obě tyto 
přírodní síly byly po  staletí důležitými 
pohonnými zdroji, a až koncem 18. a 19. 
století je vystřídala pára, plyn a elektřina.

S jistotou nelze stanovit přesnou dobu, 
kdy se k nám poprvé dostaly vodní a větr-
né mlýny, které mlely mouku ve velkém. 
A  s  jistotou nelze ani říci, který z  těchto 
dvou mlýnů tu byl dříve. Má se však za to, 
že  to  byly mlýny na  vodní pohon. S  vel-
kou pravděpodobností se  ale na  území 
v českých zemích objevily už na konci 10. 
století a  zpočátku byly jen ve  vlastnictví 
šlechty nebo církve. Do obecného užívá-
ní se  dostaly až  o  několik století pozdě-
ji. A  zatímco ke  stavbě vodního mlýna 
postačovala přítomnost tekoucí vody, 
ty  větrné vznikaly především tam, kde 
byl dostatek stálých, pravidelných a rov-
noměrných větrů, a vody byl nedostatek. 
Právě z tohoto důvodu bylo nejvíce větr-
ných mlýnů postaveno na území severo-
východní a  střední Moravy. Na  Moravě 
a ve Slezsku je doloženo celkem 685 větr-
ných mlýnů a v Čechách je to pak dalších 
216. Z  posledních dat z  počátku 21. sto-
letí dokonce vyplývá, že na našem území 
mohlo být víc než tisíc lokalit s výskytem 
větrných mlýnů.

Současná česká odborná literatura 
rozlišuje dva typy větrných mlýnů - slou-
pové a  holandské. Ve  Slezsku se  pak 
ještě vyskytuje i třetí, velmi zajímavý typ 
malých mlýnků s  turbínou, které mají 
ale podstatně menší rozměry a  sloužily 
pouze pro potřebu jedné domácnosti. 

Sloupový větrný mlýn
Sloupový nebo také německý typ mlýna je  patrová celod-

řevěná stavba. Spodní část tohoto větrného mlýna tvoří upev-
nění středového sloupu za pomocí trámkové obruče a šikmých 
vzpěr. U  tohoto typu mlýna se  proti větru vždy natáčela celá 
horní stavba. Po venkovních schodech se lze dostat do prvního 
patra, kde je umístěna moučnice a moučná truhla. Z tohoto pro-
storu se  obsluhuje brzdící zařízení a  jsou zde rovněž umístěny 
dřevěné schody do druhého patra, kde je umístěno další zařízení 
jako jsou mlýnské kameny, násypka a paleční kolo s převodem. 
Střešní konstrukce je  tvořena prkenným bedněním s  vynecha-
ným otvorem pro protažení vodorovné hřídele. Ke  hřídeli jsou 
za  pomoci kovových prvků připevněny čtyři lopatky, pro které 
se užívá též výrazu perutě či křídla, pro zvýšení výkonu bývaly 
tyto lopatky potahovány vypnutými plachetkami. Velkou výho-
dou těchto celodřevěných mlýnů byla možnost jejich přemístění, 
ke kterému v minulosti v řadě případů skutečně došlo. Důvodem 
bývaly špatné povětrnostní podmínky, případně prodej mlýna 
nebo sňatek. V  případě menších vzdáleností byl dřevěný větr-
ný mlýn přesouván vcelku, zatímco větší vzdálenosti související 
často právě s prodejem mlýna vyžadovaly jeho úplné rozebrání.

Větrné mlýny se  na  našem území zachovaly jen ve  velmi 
malém počtu a každý z nich je jako technická památka svědkem 
vyspělé a  dnes již prakticky zapomenuté zručnosti a  důmysl-
nosti sekerníků, tesařů, zedníků a mlynářů. Bohužel, i ti nejstar-
ší pamětníci si  již na  tyto mistry svého řemesla vzpomínají jen 
matně, protože poslední větrné mlýny se stavěly koncem 19. sto-
letí. Ale přece jen nám po těchto řemeslnících něco málo zůstalo. 
Jsou to jejich vyryté monogramy, které umisťovaly na nejrůzněj-
ších místech ve mlýně. Ať je to základový kříž, nejrůznější trámy, 
nasýpací koše anebo třeba nadpraží při vchodu do mlýnů zdě-
ných. Kdo ví, třeba i siřejovický mlýn holandského typu ukrývá 
v nadpraží pozdrav nějakého mistra svého řemesla….

zdroj textu: www.povetrnik.cz

Zřícenina větrného mlýna Windsor
kultuRNí paMátky obCe SiřejoViCe Díl 4.

zdroj: www.mapy.cz

zdroj: www.mapy.cz
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